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Fotbalisté Slavie remizovali v úvodním utkání čtvrtfinále Evropské ligy na hřišti Arsenalu 1:1. Právě v Arsenalu končil před dvěma lety kariéru Petr Čech,
který chytal v přilbě. V ní se včera po zranění skvěle předvedl i brankář Slavie Ondřej Kolář, který měl několik výborných zákroků. Více na straně 15 FOTO ČTK/AP

IVANA PEČINKOVÁ

PRAHA Petr Kellner byl tím ty-
pem investora, jaké Česko potře-
bovalo při privatizaci, říká o ze-
snulém byznysmenovi a zaklada-
teli skupiny PPF v rozhovoru
pro LN prezident Hospodářské
komory a bývalý vicepremiér
či ministr polistopadových vlád
Vladimír Dlouhý.

Kellner si podle něj uvědomo-
val, že skutečně úspěšní investoři,
spravující velké množství majet-
ku, musejí pociťovat především
zodpovědnost. Za správu a rozši-
řování majetku i za zaměstnávání
lidí. To od nich zároveň vyžaduje
tvrdý přístup. „Takový podnika-
tel musí být tvrdý a jít tam, kam
mu to pravidla – a společnost – do-
volí. To dělali a budou dělat všich-
ni vrcholoví podnikatelé všude
na světě. Dělal to Petr Kellner, dě-
lal to Andrej Babiš nebo kdokoliv
jiný. Petr Kellner šel prostě tam,
kam mu to politici, zodpovědní
úředníci a regulátoři dovolili,“
zdůrazňuje Dlouhý.

Reaguje tím mimo jiné na vý-
tky, že Kellner při budování nej-
mocnějšího podnikatelského usku-
pení v Česku postupoval nekom-
promisně a využíval i zákulisní
praktiky či kontakty s politiky. Za-
kladatele a kormidelníka PPF
Dlouhý považuje za jednoho
z těch, kteří v ČR něco vytvořili
a pomohli nastolit moderní kapita-
lismus: se všemi jeho oproti socia-
lismu nespornými výhodami, ale
i s jeho neduhy.
ROZHOVOR na straně 12

MAGDALÉNA LANGOVÁ

PRAHA Očkování je nejpřímější
cesta, jak dojít z koronavirového
bludiště na rovnou cestu normál-
ního žití. Možné nežádoucí účin-
ky spojené s vakcinací ale někte-
ré lidi od injekce odrazují. Zvláš-
tě nyní, když se opakovaně obje-
vují zprávy o možné spojitosti As-
traZeneky a krevních sraženin.

Odborníci ale uklidňují, že pří-
znaky jako zvýšená teplota či úna-
va jsou normální reakcí imunitní-
ho systému na vakcínu a naopak

mohou být dobrým znamením.
„Vedlejší účinky naznačují, že or-
ganismus na očkování dobře re-
aguje a začíná si vytvářet imunit-
ní odpověď. Je to důkaz, že vakci-
nace je úspěšná,“ řekl LN bioche-
mik Zdeněk Hostomský, ředitel
Ústavu organické chemie a bio-
chemie Akademie věd.

Podle něj se u takových jedin-
ců dá předpokládat, že budou poz-
ději dobře chráněni proti covidu.
„Reakce nemají všichni, každý re-
aguje na očkování trochu jinak.
Každopádně možné vedlejší účin-

ky rozhodně nejsou důvod pro to,
aby se lidé vakcín báli,“ apeloval
Hostomský.

Podobného názoru je i šéf Aso-
ciace inovativního farmaceutické-
ho průmyslu (AIFP) Jakub Dvořá-
ček. „Jde o běžné reakce, jež se
objevují nejen u vakcín proti covi-
du, ale i u jiných očkovacích lá-
tek. Jsou to standardní projevy,
které nikoho neohrožují,“ uvedl
pro LN odborník na vakcíny.

I on souhlasí, že mírné vedlejší
účinky napovídají, že tělo na očko-
vání reaguje a vytváří si imunitu.

Státní ústav pro kontrolu léčiv
(SÚKL) doposud eviduje 2736
případů podezření na nežádoucí
účinky v souvislosti s podanou
vakcínou proti covidu-19. Mezi
nejčastější příznaky patří horeč-
ka, únava, citlivost v místě vpi-
chu, slabost, bolest v podpaždí
či zimnice.

Takových hlášení je necelých
1700. V dalších 619 případech
se objevily neurologické přízna-
ky, jako je bolest hlavy, závrať,
migréna či ospalost.
Pokračování na straně 2

Vakcinační
„vyvolení“
LN získaly údaje o výjimkách, jimiž
ministerstvo zdravotnictví povolilo
přednostně naočkovat proti covidu lidi,
na něž ještě oficiálně nepřišla řada.
Jsou mezi nimi členové prezidentské
ochranky či ministři Lubomír Metnar
a Tomáš Petříček. Ministerstvo udělilo
42 výjimek. strana 5

Nick Cave
lockdownový

Charismatický – původem australský –
hudebník přichází s novým albem.
Tentokráte radikálně odlišným od
předchozího titulu. Novinka Carnage je
ryze studiové dílo a natočil ji ve dvojici
s dlouholetým spoluhráčem Warrenem
Ellisem. strana 7

Povinné ručení
zdražuje
Vzhledem k rostoucí výši pojistných
plnění pojišťovny i letos přistoupily
k dalšímu zdražování povinného
ručení. Neučinily tak ale plošně. Platí
však, že spoléhat se na nejnižší
zákonné limity povinného ručení by se
nemuselo vyplatit. A stačit by vám
nemusely ani střední limity. strana 13

„Maska“
vychytala
remízu

MIROSLAV PETR

PRAHAMaximálně čtyři lidé u sto-
lu, roušky, poloviční kapacita
podniku, žádná hlasitá hudba
či sportovní přenos, denní kontro-
la zdravotního stavu personálu.

Taková a ještě i některá další
pravidla obsahuje systém opatře-
ní Bezpečná restaurace, který se-
stavil Český svaz pivovarů společ-
ně s gastro sekcí Asociace ma-
lých a středních podniků a živ-
nostníků (AMSP).

Připravují se tak s předstihem na
rozvolnění vládního zákazu a mož-
né otevření pro aspoň omezený po-
čet hostů. I když podle některých
názorů si lidé první čepované pivo
dají – a pro začátek jen na venkov-
ní zahrádce – nejdříve na přelomu
dubna a května, možná později.

Restaurace by si při splnění po-
žadavků mohly na dveře vyvěsit
leták, že je u nich bezpečno. Dodr-
žování by kontrolovali oběma in-
stitucemi najatí dobrovolníci for-
mou tzv. „mystery shoppingu“.

Iniciátoři systému upozorňují,
že podnikatelé nutně potřebují
čas na přípravu a rovněž vědět
s předstihem, jaká omezení je
v otevřeném stavu čekají. Stát ale

doposud nemá žádný podobný
„jízdní řád“.

„Pro otevření hospod jsme
ochotni udělat prakticky coko-
liv,“ říká zástupce gastro sekce
AMSP Luboš Kastner, spolumaji-
tel společnosti Hospodska, která
provozuje osm restaurací v Plzni
a Praze.

Parametry Bezpečné hospody
se v podstatě kryjí s podmínkami,
které se objevily v zatím neveřej-
ném návrhu nových parametrů
Protiepidemického systému.

Nový takzvaný PES umožňuje
podle zdroje serveru iDnes.cz ote-
vřít hospody ve třetím stupni,
ale obsahuje i podmínku negativ-
ního testu na covid. „Nedovedu si
představit, jakou formou by hosté
negativní test vykazovali a my
to kontrolovali,“ reaguje Kastner.

Podle vicepremiéra Karla
Havlíčka (za ANO) se parametry
pro rozvolňování teprve začínají
při jednání s ministerstvem zdra-
votnictví připravovat.
Pokračování na straně 3

PETR KAMBERSKÝ

J e svým způsobem radostné
slyšet, že jsme civilizace
natolik blahobytná a posed-

lá bezpečím, že se pokoušíme
eliminovat i ta nejmenší rizika.
Přesně to dělají státy, které ome-
zují či zakazují očkování oxford-
skou vakcínou. Zároveň je poně-
kud znepokojivé vidět, pokud
snaha o absolutní bezpečnost vy-
píná logické myšlení a vynulo-
vání jednoho rizika mnohoná-
sobně zvyšuje riziko jiné. Přes-
ně to dělají státy, které omezují
či zakazují očkování látkou od
AstraZeneky, pokud nemají do-
statek jiných vakcín. Riziko
krevních sraženin je o mnoho
řádů nižší než riziko úmrtí pří-
mo na nemoc covid-19: dotyční
tak raději skočí do rybníka, jen
aby se vyhnuli kapkám deště.

Nás se toto dilema bohužel
netýká. Omezení vakcinace lidí
pod 30 nebo pod 56 let je zcela
legrační, když se nám nedaří
imunizovat ani občany starší se-
dmdesáti let.

A tak zatím můžeme jen tajně
doufat, že díky obavám jiných
na nás zbude malých oxford-
ských ampulek víc. Lze předpo-
kládat, že vět-
šina z našich
27 tisíc mrt-
vých by tu
možnost
18 ku 25 mi-
lionům asi
riskla.

Kalkul a strach

SLOUPEK LN

Kellner snoubil
zodpovědnost
s tvrdostí

Únava po vakcíně nemusí vadit
Teplota nebo bolest svalů značí, že tělo na očkování dobře reaguje, shodují se odborníci

DĚDA A VNUK ROcKEŘI
Petr Janda a jeho vnuk o muzice a rodiněM
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PETRA
KELLNERA

„Pro otevření
hospod jsme
ochotni

Luboš Kastner, Asociace malých
a středních podniků a živnostníků

udělat prakticky cokoliv.“

S testem na pivo?
Byznys razí jiný směr

Stát otálí s pravidly pro rozvolnění. Hospodští a pivovary chystají vlastní systém přísných podmínek


